
افشای بخش هایی 
سعيد احمديان
      گزارش

از گزارش تحقیق 
و تفحص مجلس 
از تخلفات مالی استقلال و پرسپولیس بیانگر 
فساد گسترده و تکان دهنده در این دو تیم در 

یک دهه اخیر است.
در روزهایی که دولت و وزارت ورزش مدعی  اند 
که سخت به دنبال فراهم کردن خصوصی سازی 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس هستند، آن سو 
در مجل��س نیز پرون��ده س��رخابی ها روی میز 
نمایندگان ق��رار گرفته و تحقی��ق و تفحص از 
عملکرد مالی این دو باش��گاه دولتی به روزهای 
پایانی رسیده تا شمارش معکوس برای قرائت این 
پرونده جنجالی آغاز ش��ود. روشن شدن زوایای 
تخلفات مالی مدیران اس��تقلال و پرسپولیس و 
افشای حیف و میل هایی که در این دو تیم صورت 
گرفته، می تواند ضرورت واگذاری این دو باشگاه 
را که سالانه هر کدام بیش از 100 میلیارد تومان 
هزینه روی دست دولت می گذارند بیشتر از قبل 
مشخص کند، به خصوص که با وجود مشکلات 
اقتصادی کشور در سال های اخیر، نه تنها این دو 
باشگاه وابستگی شان به دولت کمتر نشده، بلکه 
هر س��ال بار مالی ش��ان با توجه به افزایش چند 
برابری پرداخت های ب��دون ضابطه به بازیکنان 
با افزایش چش��مگیری نیز روبه رو می ش��ود. در 
چنین شرایطی علی اصغر یوسف نژاد، نایب رئیس 
کمیسیون ورزش مجلس که عضو کمیته تحقیق 
و تفحص از دو باشگاه استقلال و پرسپولیس است 
در گفت وگویی از آماده شدن این گزارش برای 

قرائت در صحن علنی مجلس خبر داده، گزارشی 
که به گفته این نماین��ده مجلس پر از ابهام های 
مالی اس��ت و بیانگر ولنگاری و هرج و مرج مالی 
موجود در این دو باشگاه دولتی بزرگ پایتخت 
که مدیران آن با توجه به عدم نظارت و همچنین 
عدم بازخواست از سوی مقامات بالاترشان، هر 
کدام س��همی در حیف و میل ها و ابهامات مالی 

سرخابی ها داشته اند.
   تخلفات تکان دهنده مالی سرخابی ها

مهر س��ال 96 بود که طرح تحقی��ق و تفحص از 
استقلال و پرسپولیس کلید خورد. طرحی که به 
گفته طراحانش مباحث مالی از جمله درآمد ها و 
هزینه کرد های این دو باشگاه، مباحث مدیریتی 
در مورد خری��د بازیکن��ان و همچنی��ن موضوع 
اسپانس��ر های دو تیم از محور های این تحقیق و 
تفحص بود. حالا پس از 18 ماه علی اصغر یوسف نژاد 
در گفت وگویی که با خبرگزاری ایرنا داش��ته، به 
گوشه ای از تخلفات دو تیم اش��اره کرده است که 
به نظر می رس��د باید مورد توجه نهادهای نظارتی 
و قضایی برای برخورد با مدیران متخلف قرار گیرد.
یوس��ف نژاد در این گفت وگو از ثبت درآمدهای 
غیرواقع��ی در باش��گاه، ف��روش ارز دولتی در 
صرافی ها، مصرف درآمدهای ارزی در شرکت های 
دولتی، تضییع حقوق دول��ت و پرداخت مبالغ 
خارج ازقرارداد به عنوان تنها بخشی از تخلفات 
مالی و مدیریتی باشگاه استقلال اشاره کرده که 
هر کدام به  صورت مفص��ل در گزارش تحقیق و 
تفحص آمده و حتی تقاض��ای ارجاع تخلفات به 

قوه قضائیه نیز داده شده است.

به گفته عضو فراکس��یون ورزش مجلس در این 
گزارش کمک غیرقانونی وزارت ورزش به باشگاه 
اس��تقلال در ش��رایطی که مدی��ران وزارتخانه 
مدعی هس��تند یک ریال هم ب��ه دو تیم بزرگ 
پایتخت کمک نکرده اند، تأیید شده است: »در 
ای��ن دوره 10 س��اله، وزارت ورزش ۳6 میلیارد 
تومان به استقلال کمک کرده است. این کمک ها 
به جای هزینه در بخش پای��ه، در جاهای دیگر 
صرف شده است.« یوسف نژاد همچنین با اشاره 
به این گزارش به قرارداد دلاری برخی بازیکنان 
استقلال که در سال های اخیر سروصدای زیادی 
داشت، پرداخته است: »برخی از بازیکنان داخلی 
به  جای ریال از باشگاه ارز می گرفتند. نام یکی از 
بازیکنان باتجربه و اس��بق این باشگاه که سابقه 
بستن بازوبند کاپیتانی را هم در کارنامه دارد، در 

این فهرست به چشم می خورد.«
 این نماینده مجلس در ادامه به برخی از تخلفات 
مربوط به باشگاه پرسپولیس در گزارش تحقیق 
و تفحص هم اش��اره کرده که مهم ترین آن عدم 
شفافیت مالی است: »شفافیت مالی حلقه مفقوده 
فعالیت های اقتصادی باشگاه پرسپولیس است 
و در صورتحس��اب های این باشگاه شفافیتی در 
واریزی مبلغ به  حس��اب بازیکن��ان و کادر فنی 
وجود ندارد. همچنین از حساب باشگاه مالیات 
افراد خاص پرداخت  ش��ده است. تضییع حقوق 
دولتی در قرارداد ب��ا بازیکن و مربیان خارجی با 
تحمیل هزینه  از دیگر موارد این تخلفات است. 
ضمن اینکه مدیران این باشگاه در زمینه بودجه و 
مالیات عملکرد مبهمی دارند.« گم شدن پاداش 

۳ میلیون دلاری پرس��پولیس باب��ت حضور دو 
ملی پوش این تیم در جام جهانی هم دیگر ابهامی 
اس��ت که در گزارش تحقیق و تفحص ذکر شده 
و به گفته یوس��ف نژاد اثری از این پول در دفتر 

محاسبات مالی پرسپولیس دیده نمی شود.
   خصوصی سازی برای پاسداری از بیت المال

 با توجه به چنین حجم بالایی از تخلفات به گفته 
مجلسی ها، خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس 
الزامی است. سیدفرید موسوی، نماینده مجلس و 
عضو کمیته تحقیق و تفحص از دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس، روز اول اردیبهشت در گفت وگویی 
با رادیو درباره این ض��رورت اینطور توضیح داده 
اس��ت: »قرائت گزارش تفحص در مجلس نشان 
خواهد داد که چه اتفاقات ناراحت کننده مالی در 
این دو باشگاه رخ داده که متأسفانه نه پاسخگویی 
وجود داشته و نه کسی احساس مسئولیت کرده 
است. لذا اگر روند دولتی بودن باشگاه ها ادامه پیدا 
کند و نظارت ها انجام نشوند باز هم شاهد چنین 

اتفاقاتی خواهیم بود.«
البته ب��ه گفته موس��وی در خصوصی س��ازی، 
س��رخابی ها نباید مانند دفعه های پیش کسانی 
پا پیش بگذارن��د که نقش زی��ادی در وضعیت 
پرابهام مالی دو تیم داشته اند: »در گذشته برای 
واگذاری کسانی پا پیش  گذاشتند که خودشان 
در به وج��ود آوردن وضعیت نابس��امان این دو 
باشگاه ذی مدخل بودند، چراکه ضمن بدهی های 
انباشته و بی اخلاقی های مالی، هیچ شفافیت و 
س��ازوکارهای نظارتی در این دو باشگاه تعریف 

نشده بود.«
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فريدون حسن

شیوا نوروزی

 والیبال ما با کولاکوویچ 
به اهداف بزرگ نمی رسید 

ایگور کولاکوویچ با کارنامه نس��بتاً خوبی 
س��کان والیبال ایران را به دست گرفت. او 
قبل از این تجربه س��رمربیگری تیم ملی 
صربس��تان را برعهده داش��ت، با این تیم 
هم نتایج خوبی گرفت و تغییر نس��ل تیم 
صربس��تان نیز در زمان او انجام ش��د. به 
همین خاطر فدراس��یون ما به س��راغ این 
مربی رفت. اگرچ��ه کولاکوویچ به صورت 
کامل تغییر نسل را در تیم ملی انجام نداد، 
اما باید اذعان کنیم که نفرات جوانی مثل مرتضی شریفی، مجرد و یلی 
با انتخاب او به تیم ملی راه یافتند و در کن��ار باتجربه ها به میدان رفتند. 
شخصیت او برای همه از جمله بازیکنان قابل احترام بود. منتها بیشتر آنها 
از آنجا که تجربه کار کردن با ولاسکو را داشتند شاید تمرینات کولاکوویچ 
برای شان کمی سطحی به نظر می رسید و می خواستند با مربیانی بزرگ تر 
از او کار کنند. از طرفی سرمربی پیشین به سیستم والیبال بلوک شرق 
معتقد بود و تمرینات ملی پوشان اغلب قدرتی پیگیری   می شد در صورتی 
که والیبال ایران با سیستم غرب اروپا نظیر تیم های ایتالیا یا حتی برزیل 
نتایج بهتری به دست می آورد. در کل باید گفت که ایگور کولاکوویچ با تیم 
ملی ایران عملکرد بدی نداشت. او هم مدال جهانی را با تیم کشورمان به 
دست آورد و هم سهمیه بازی های المپیک را کسب کرد. به نظر می رسد 
که فدراسیون به این نتیجه رسید که ادامه همکاری با کولاکوویچ پیشرفت 
دیگری را نصیب تیم کش��ورمان نخواهد کرد و اگر هدفمان رسیدن به 
جمع چهار تیم برتر المپیک باشد با این شیوه به آن نخواهیم رسید. برای 
دستیابی به اهداف بزرگی از این دست باید مربی را بیاوریم که جزو چهار 
مربی برتر دنیا باشد تا هم فدراسیون و بازیکنان او را قبول داشته باشند و 
هم اعتماد به نفس لازم به تیم تزریق شود. حتی اگر بهترین مربی جهان 
را هم بیاوریم در کوتاه مدت و تا المپیک توکیو نمی تواند به ما  کمکی کند. 
با توجه به فرصتی که داریم مربیان ایرانی توانایی پذیرفتن این مسئولیت 
را دارند. مربیان ایرانی در این مدت پیشرفت زیادی کرده  و میادین بزرگ 
بس��یاری را تجربه کرده اند. با این حال در بلندمدت و پروسه چهار ساله 

استفاده از مربیان درجه یک دنیا مثبت خواهد بود.

ایران همیشه در قلب من خواهد بود 
ایگور کولاکوویچ، سرمربي تیم ملي والیبال کشورمان با انتشار پیامي 
در صفحه ش��خصي خود با مردم ایران، همکاران و بازیکنانش در تیم 
ملي خداحافظي کرد. کولاکوویچ در این پیام احساس��ي نوشته است: 
»همکاران عزیزم، بازیکنان عزیز، کارمندان فدراسیون، دوستان عزیز 
ایرانی ام و مردم شایسته ایران؛ بعد از سه سال تلاش کامل، عرق ریختن، 
غم، خنده، اشک، زیبایی و شادی، لحظه عزیمت من از ایران فرارسید. 
این ماجراجویی فوق العاده و تجربه ش��گفت انگیز، زودتر از آنچه انتظار 
داشتم تمام شد، اما دیگر مهم نیس��ت؛ هیچ چیز نمی تواند از خاطرات 
زیبای من از اوقاتی را که با هم در مبارزه مداوم برای موفقیت تیم ملی 
ایران گذراندیم، کم کند. ش��ما به خاطر ش��جاعت، عقل، احساسات و 
احترامی که هر روز نشان دادید، برای همیشه در قلبم خواهید ماند. من 

مشتاقانه برای دیدارهای احتمالی منتظرم، در هر کجا که باشیم.«

رضا مؤمنی مقدم 

 کارشناس والیبال

اوزیل خوب، اوزیل بد

لیگ قهرمانان آسیا بعد از کرونا پیگیری می شود
لیگ قهرمانا آسیا      خبر
هم مانند س��ایر 
رشته های ورزشی به دلیل شیوع کرونا نیمه تمام 
ماند و تعطیل ش��د، آن هم در حالی که تنها دو 
هفته از آغاز این مسابقات می گذشت. با وجود 
این بعد از بحث هایی ک��ه در خصوص پیگیری 
رقابت های فوتبال بعد از فروکش کردن تب کرونا 
مطرح شد، وندرسون جان، دبیرکل کنفدراسیون 
فوتبال آس��یا گفت که AFC خواستار ادامه و 
تکمیل شدن لیگ قهرمانان آسیاست: »خواستار 

تکمیل ش��دن لی��گ قهرمان��ان هس��تیم و 
محتمل ترین زم��ان برای ادامه ای��ن رقابت ها 
آگوست و به صورت تک بازی در یک کشور است. 
در همین راستا برخی کش��ورهای غرب آسیا 
پیشنهاد میزبانی داده اند که فعلاً نامی از آنها برده 
نمی ش��ود، چراکه در حال بررسی هستیم. اما 
همچنان س��لامت بازیکنان مهم ترین مسئله 
است و AFC این مسئله را فدای از سر گرفتن 
زودهنگام بازی ها نمی کند و همه جوانب را برای 

تصمیم گیری در این زمینه می سنجد.«

گروهی از سرمایه گذاران سعودی 
دنيا حيدری
     بازتاب

تحت رهبری محمد بن سلمان، 
ش��اهزاده عربس��تانی در آستانه 
خرید 80 درصد سهام باشگاه نیوکاس��ل هستند. معامله ای که 
واکنش یکی از بزرگ ترین سازمان های جهانی در حوزه حقوق بشر 
را به دنبال داشته است. در واقع سازمان امنیتی اینترنشنال که یک 
سازمان مردم نهاد مستقر در انگلیس است با 7 میلیون عضو در 
150 کش��ور جهان بزرگ ترین نهاد دفاع از حقوق بش��ر در دنیا 
محسوب می شود، سعودی ها را به واس��طه سابقه شان در نقض 
قوانین حقوق بشر، مالکان شایسته ای برای نیوکاسل نمی داند. 
به زعم سازمان عفو بین الملل این معامله که می تواند سعودی ها را 
به صورت رسمی به مالکان تیم راه راه پوش منطقه تین سایت تبدیل 
و پای عربستانی ها را به رقابت های لیگ برتر انگلیس باز کند، در 
اصل شهرت و آبروی لیگ جزیره را معامله خواهد کرد. به همین 
دلیل و با اشاره به برخی جنایت های عربستان در حوزه حقوق بشر، 

کیت آلن، مدیر دفتر سازمان امنیتی اینترنشنال در بریتانیا علاوه 
بر دادن هشدار در خصوص فریبنده بودن تلاش سعودی ها برای 
خرید سهام باشگاه نیوکاسل و اشاره به خطرات آن از رچارد مسترز، 
مدیر اجرایی باشگاه نیوکاسل خواسته که در تصمیم این باشگاه 
برای انتقال مالکیت باشگاه به س��عودی ها تجدیدنظر کند. عفو 
بین الملل می گوید لیگ برتر جزیره اگر به عربستان سعودی اجازه 
خرید باشگاه نیوکاسل را بدهد در این معامله بازنده بوده و آبرو و 
شهرت خوب خود را معامله کرده است: »اگر شاهزاده سعودی با 
سلطه ای که بر روابط اقتصادی و کنترلی که بر تمامیت منابع مالی 
و ثروت کش��ورش دارد، مالک باشگاه نیوکاسل شود، چطور این 
اتفاق را می توان برای شهرت و وجهه لیگ برتر مثبت قلمداد کرد. 
تا زمانی که این ابهامات رفع نش��ود، لیگ برتر دارد خودش را در 
معرض خطر فریب خوردن از سوی افرادی قرار می دهد که قصد 
دارند از زرق و برق و پرستیژ فوتبال لیگ برتر انگلیس برای پوشش 

اقدامات شدیداً غیراخلاقی شان استفاده کنند.«

هشدار عفو بین الملل به نیوکاسل

عربستان مالک شایسته ای نیست

پرونده تکان دهنده سرخابی ها روی میز بهارستان
نگاهی به افشای بخش هایی از گزارش تحقیق و تفحص مجلس از تخلفات مالی استقلال و پرسپولیس

خیال خام کسر دستمزد فوتبالي ها
به هیچ وجه انتظار درستی نیست. درآمد هر کسی جزو مسائل شخصی 
است، من اهل این نیستم که به بازیکنانم بگویم به خاطر کرونا بخشی از 
قراردادتان را نگیرید. اما اگر بازیکنی بخواهد به طور داوطلبانه این کار را انجام 
دهد بحثش جداست. از یکی، دو بازیکن شنیدم که گفتند پولی نگرفتیم 
که بخواهیم آن را ببخشیم که به نظرم حرف درستی است. البته اگر قرار 
باشد لیگ برگزار نشود برای خدمات ارائه نشده، نمی شود پولی داد. به نظر 
من نمی توانیم به بازیکن بگوییم از پولش بگذرد، اما وقتی لیگ برگزار نشود 

دیگر نباید به خاطر برگزار نشدن پولی بدهیم.«
این بخشي از حرف هاي سعید آذري، مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان 
است. آذري درست مي گوید درآمد هر کس جزو مسائل شخصي او محسوب 
می شود. البته هیچ کس را نمي توان به کار نیک و عمل خیرخواهانه ترغیب 
کرد، چراکه باید با پاي دل گام در این راه گذاشت و از روي اخلاص دست به 
جیب شد. سعید آذري درست مي گوید و این تفاوت مدیریت غیر حرفه اي 
فوتبال ما با مدیریت حرفه اي فوتبال دنیاست. مدیران حرفه اي فوتبال دنیا 
خودشان در این راه جلو آمدند و پیشنهاد دادند؛ بازیکنان هم قبول کردند. 
اینجا اما مدیر غیرحرفه اي ما پیشنهاد کسر دستمزد نمي دهد که هیچ با 

آسمان و ریسمان بافتن سعي در فرافکني هم دارد.
حرف هاي آذري را باید از منظري دیگر هم دید. سؤال این است که چرا امثال 
مدیراني چون مدیرعامل فولاد خوزستان پیشنهاد کسر دستمزد را مطرح 
نمي کنند، آن هم در شرایطي که تقریباً تمام دنیاي فوتبال با این مسئله کنار 
آمده اند و اعتراض هاي گاه و  بي گاه و تک و توک هم با انتقادهاي سختي روبه رو 
شده است. مدیران فوتبال ایران براي این پیشنهاد کسر دستمزد را نمي دهند، 
چون دست شان در جیب مردم، بیت المال و دولت است. بنابراین قرار نیست از 

جیب خرج کنند و نگراني بابت کاهش یا افزایش دستمزد هم ندارند.
هزینه هاي باشگاه فولاد از شرکت فولاد خوزستان تأمین مي شود و بدیهي 
است که آذري نخواهد بازیکنانش را مجبور کند که از دستمزدهاي شان 
کم کنند. درست مثل پرسپولیس، استقلال، سپاهان و دیگر باشگاه ها. اما 
با گذشت دو ماه از این جریان و بسته شدن در فوتبال دنیا هیچ پیشنهادي 
در فوتبال ایران در این خصوص داده نش��ده؛ نه از جانب وزارت ورزش، نه 
از سوی فدراسیون فوتبال، نه از جانب مدیران عامل باشگاه ها و نه از سوی 
بازیکنان. بله، حرف مدیرعامل فولاد کاملاً درست است که درآمد هر کس 
جزو مسائل شخصي او است و نمي توان کسي را وادار به امر خیر کرد، اما 
وقتي تمام هزینه ها از سوي دولت و بیت المال تأمین مي شود، آیا باز هم 

مي توان چنین ادعایي داشت؟!
باشگاه هاي ایران نگران کاهش هزینه هاي شان نیستند، اصلاً چرا باید باشند؛ 
پول دولت و بیت المال هست، کارگران زحمتکش شرکت فولاد هم هستند 
تا با ریختن عرق جبین و قدرت کد یمین شان هم چرخ هاي اقتصاد کشور را 
بچرخانند و هم باعث شوند که فوتبالي ها از بزرگ گرفته تا کوچک، کمترین 
نگراني بابت دستمزدهاي شان نداشته باشند. این گونه مي شود که مدیران 
فوتبال کوچک ترین تمایلي برای مطرح شدن مسئله کاهش دستمزدها در 

این روزهای حساس ندارند و هیچ عکس العملي هم نشان نمي دهند.
هرچند که در این میان دیدن برخي اقدامات محدود و معدود از سوي چند 
چهره فوتبالي باعث دلگرمي بود، اما اصل داستان این است که فوتبالي ها 
دست از زیاده خواهي خود نمي کشند و جالب تر اینکه حتي حاضر نیستند 
کوتاه بیایند و شعارگونه هم که ش��ده کاري انجام دهند. آنها محکم پاي 
حرف شان ایستاده اند و حاضر نیستند حتي درصدي از دستمزدهاي شان 
را کم کنند و در جواب انتقادها هم مي گویند این مسائل شخصي است، 
مسئله اي کاملًا شخصي که البته اگر خوب دقت کنیم متوجه مي شویم 
که تمام هزینه هاي آنها از جیب مردم کوچه و بازار، کارگران و بیت المال 
پرداخت مي شود تا آقایان فوتبالي با خیال راحت و بدون دغدغه حتي اگر 
بازي هم نکنند پول شان را بگیرند و نگران کمبود و کسر شدن آن نباشند. 
حرف هاي مدیرعامل فولاد درست اس��ت، چون تا زماني که هزینه هاي 
فوتبال را بیت المال تأمین مي کند نه تنها او، بلکه هیچ مدیري خود را مجبور 
به پیشنهاداتي نظیر کسر دستمزد به بهانه شرایط سخت اقتصادي نمي کند 
و چنین چیزي را فقط باید در خیالاتمان جست وجو کنیم و این یعني فاجعه 

در فوتبال، فوتبالي که دولتي است و فقط اسماً حرفه اي شده است.

مرد پرتغالی با حکم فیفا 200 هزار دلارش را می خواهد
پاداش براي کسب مقام خیالی!

فدراسیون فوتبال در مقابل سرمربی س��ابق تیم ملی فوتبال همچنان 
از موضع ضعف برخورد می کند. پس از آنکه مش��خص ش��د کارلوس 
کی روش بندی را در قراردادش گنجانده که ب��ه موجب آن 200 هزار 
دلار بابت سومی تیم ملی در جام ملت های آسیا به جیب بزند اعتراض ها 
در خصوص این پاداش خیالی بالا گرفت. با این حال نه تنها سرپرست 
فدراس��یون علیه این ادعا موضعی نگرفت، بلکه یکی از اعضای هیئت 

رئیسه نیز در حمایت از کی روش مصاحبه کرده است!
   توهم پاداش

آمار و ارقامی که از س��وی فیفا منتشر ش��د حاکی از این است که 25 
درصد از پاداش صعود تیم ملی فوتبال به جام جهانی روسیه به حساب 
کادرفنی وقت تیم ملی واریز ش��ده اس��ت. این ادعا از سوی سلیمانی 
خزانه دار فدراسیون فوتبال نیز مورد تأیید قرار گرفت و معلوم شد علاوه 
بر پرداخت یک چهارم پاداش 8 میلیون دلاری صعود به روسیه به عنوان 
دستمزدهای پرداخت نشده کی روش و دستیارانش، طبق قرارداد 10 
درصد این پاداش هم نصیب مرد پرتغالی شده است، اما بحث زمانی بالا 
گرفت که معلوم شد کی روش در قرارداد شش ماهه اش بندی عجیب 
و غریب گنجانده و مسئولان وقت فدراسیون هم با کمال افتخار آن را 
پذیرفته و قرارداد را امضا کرده اند؛ دریافت 200 هزار دلار به خاطر کسب 

مقام سومی جام ملت  های 2019 قاره کهن.
پس از بازگشت تیم از روسیه و پایان جام جهانی فدراسیون حاضر به تمدید 
بلندمدت قرارداد کی روش نشد و مربی پرتغالی هم برای تمدید شش ماهه 
قراردادش تمام تمهیدات را اندیشید. تیم ملی فوتبال ایران در قطر در مرحله 
نیمه نهایی مقابل ژاپن باخت و از رقابت ها حذف ش��د. کی روش در حالی 
مدعی است که تیم کشورمان را به مقام سوم آسیا رسانده که در این دوره از 
رقابت ها دیدار رده بندی برگزار نشده و نه ایران و نه هیچ کشوری دیگر سوم 
آسیا نشده است! منتها درج این بند در قرارداد موجب شده که سرمربی سابق 
با جدیت پیگیر وصول طلبش باشد، طلبی که فقط در قرارداد ترکمانچای او با 
فدراسیون کشورمان وجود دارد، وگرنه در هیچ جای دنیا به خاطر جایگاهی 

که وجود خارجی ندارد حتی یک دلار هم پرداخت نمی شود. 
   دست به دامن فیفا 

از آنجا که مفاد مندرج در قراردادهای رسمی ملاک تصمیم گیری فیفا 
به شمار می رود، کی روش هم اعتراض رسمی اش را از طریق فدراسیون 
جهانی پیگیری کرده و اتفاقاً رأی نیز به سود او و به ضرر کشورمان صادر 
شده است. با توجه به رأی فیفا، فدراسیون فوتبال ایران ملزم به پرداخت 
200 هزار دلار است، ولی هم کی روش می داند که شایسته دریافت این 
پاداش نیست و هم ما، اما برای جلوگیری از اتفاقات تلخ آتی باید فکری 

به حال این مسئله کرد.
   منفعل مثل همیشه

در جام ملت های 2019 منتظر قهرمانی تیم ملی بودیم ولی مقابل فوتبال 
ژاپن به زانو درآمدیم و معلوم شد در آس��یا نیز همچنان راهی طولانی 
در پیش داریم. با اینکه حتی به فینال هم صعود نکردیم ولی س��رمربی 
قبلی مان مدعی اس��ت باید به خاطر آن پاداش دلاری دریافت کند. در 
چنین مواقعی فدراسیون باید موضعی قوی اتخاذ کند، ولی از فدراسیونی 
که با سرپرست اداره می شود و خیلی ها برای تعلیق اش تلاش می کنند 
چه انتظاری می توان داش��ت. محمد اس��لامیان یکی از اعضای هیئت 
رئیسه فدراسیون روز گذش��ته درجمع خبرنگاران کاملًا منفعلانه و به 
سود کی روش اظهارنظر کرده است: »بعد از 15 سال جزو چهار تیم شدیم 
و افتخار بزرگی اس��ت. کی روش هم یک شکایتی کرده که قابل بررسی 
است، اما رسانه هایی که به قرارداد کی روش ایراد می گرفتند، دیدند که او 

به کشوری دیگر رفت و دو برابر مبلغ با ایران قرارداد بست.«
باید تأسف خورد به حال مسئولی که در این اوضاع اقتصادی به جای حمایت 
از منافع ملی پشت س��رمربی س��ابق درمی آید. وقتی نهایت آرزو و آمال 
فدراسیون نشین ها صعود به جمع چهار تیم برتر آسیاست، دیگر چه نیازی 
است که اینگونه ریخت و پاش شود، چراکه مربیان خارجی ارزان تر و حتی 
مربیان ایرانی نیز احتمالاً توانایی رسیدن به این جایگاه را دارند. چالش اصلی 
این است که سرمربی خارجی به خاطر هیچ و پوچ رأی فیفا را می گیرد و برای 
ما ضرب العجل تعیین می کند. به این عضو هیئت رئیسه باید خاطرنشان کرد 
رقم دستمزد کی روش هرچقدر هم که بالا رفته باشد قطعاً برای رتبه ای که 

وجود خارجی ندارد پاداشی هم در نظر گرفته نمی شود.

کولاکوویچ مربي باشخصیتي بود 
امیر غفور، ملي پوش والیبال ایران با تمجید از سرمربي سابق تیم ملي گفت: 
»در ابتدا باید از کولاکوویچ به دلیل تمام زحماتی که در مدت حضورش در 
ایران کشید، تشکر کنم. به هر حال تیم ملی ایران نتایج نسبتاً خوبی با این 
سرمربی کسب کرد که از جمله آنها می توانم به کسب مدال برنز رقابت های 
قهرمانی قاره ها اشاره کنم که برای اولین بار به دست آمد. تمام عناوینی که 
در این دوره کسب شد، ارزشمند بود. کولاکوویچ، مربی باشخصیتی بود که 
غیر از بحث مربیگری به گونه ای با بازیکنان رفتار می کرد که همه ارتباط 
خوبی با او داشته باشند. من خودم با او بسیار راحت بودم و قطعاً همچنان 

ارتباطم را با او حفظ خواهم کرد.«

امیدوارم تیراندازان افت نکنند 
حس��ین امیري، س��رمربی تیم ملی پاراتیراندازی گفت: »ب��ا توجه به اینکه 
تیراندازان مدت دو ماه است به دلیل شیوع ویروس کرونا فقط تمرینات خشک 
انجام می دهند، امیدوارم که کمیته ملی پارالمپیک شرایطی را فراهم کند تا 
ورزشکاران بتوانند در قرنطینه کامل در اردوها حضور یابند. ورزشکاران ما چون 
در خانه تمرینات خود را پیگیری می کنند تنها می توانند تمرینات خشک داشته 
باشند و امکان اینکه خود را برای مس��ابقات آماده کنند، وجود ندارد. در حال 
حاضر مشخص نیست شرایط در آینده چگونه خواهد بود. امیدوارم که زودتر 

شرایط به حالت عادی برگردد تا تیراندازان ما از نظر رکورد دچار افت نشوند.«
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باشگاه آرسنال در پی مطرح شدن 
شميم رضوان

     چهره
بحث کاهش دس��تمزد بازیکنان از 
موافقت اعضای این تیم به استثنای 
سه نفر برای کاهش 12/5 درصدی حقوق خود تا ماه مارس خبر 
داد. مسوت اوزیل، ستاره س��ابق رئال مادرید از جمله کسانی 
است که گفته تنها در صورتی که تأثیر مالی و اقتصادی کرونا 
روی باش��گاه لندنی برایش روش��ن تر ش��ود، حاضر به 
پذیرفتن کاهش دستمزد خواهد بود. تصمیمی که 
پیرس مورگان، مجری معروف انگلیسی درباره 
آن نوش��ت: »ننگ آور است. البته جای تعجب 
ندارد. اوزیل هفت��ه ای ۳5 ه��زار پوند حقوق 
دریافت می کند، برای کاری که در سال 2017 
آن را انجام می داد.« او همچنی��ن در یک برنامه 
تلویزیونی نیز در انتقاد به اوزیل گفت: »ش��رم بر تو مس��وت 
اوزیل، شرم بر تو! بازیکنان جوان که در مقایسه با تو پول بسیار 
کمتری دریافت می کنند، حقوق خود را کاهش داده اند. این 
یک قطره کوچک از اقیانوس پول در اختیار تو است.« هواداران 
آرس��نال اما خیلی هم از این موضوع دلخور نیستند و بر این 
باورند که اوزیل همیش��ه ب��ه فکر کمک کردن اس��ت که با 
خیریه ها و مشاغل محلی سراسر جهان همکاری دارد و علاوه 
بر بیمارستان ها و خیریه ها، کودکان محروم هم از کمک های 
او بهره مند می شوند. اتفاقي که باعث شده اوزیل حالا دو چهره 

خوب و بد در بین هواداران آرسنال داشته باشد.


